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Vavřinec - Lavrencius  

Vavřinec se pravděpodobně 
narodil kolem roku 230 n. l. ve 
Španělsku. V období 
pronásledování křesťanů za císaře 
Valeriána působil jako jáhen papeže 
Sixta II. v Římě. Jeho hlavním úkolem byla správa církevní-
ho majetku a poskytování pomoci chudým a nemocným.  

Legenda praví, že poté, kdy byl Sixtus II. uvězněn  
a popraven měl Vavřinec po jeho smrti prodat církevní maje-
tek a peníze rozdělit mezi chudé. Městský prefekt, který vě-
děl o jeho funkci, jej vyzval, aby mu odevzdal církevní po-
klad a tak pomohl chudé říši. Vavřinec mu řekl, že církev je 
velmi bohatá a na světě není nikdo bohatší nad ni a pozval 
ho, ať se přijde podívat. Když přišel, shromáždil Vavřinec 
všechny chudé a ubohé a ukázal na ně se slovy: „Hle, toto je 
bohatství naší církve. Zlato, po kterém toužíš, je statkem 
pomíjejícím, ale našimi poklady jsou ctnosti a dobré skutky, 
které nepomíjejí“. Prefekt se rozzuřil a dal ho bičovat, na-
táhnout na skřipec a nakonec pálit na rozžhaveném roštu.  

Program: 
sobota 7. 8. 2010 
17:00 hod. mše svatá  
18:00 hod. průvod stárků obcí 
20:00 hod. taneční zábava na parketu u kostela  
 (v případě nepříznivého počasí v kulturním 
 domě) 

 

neděle 8. 8. 2010 
12:00 hod. zvaní na večerní zábavu 
17:00 hod. tanec pod májí 
20:00 hod. taneční zábava na parketu u kostela  
 (v případě nepříznivého počasí v kulturním  
 domě) 

Po oba dva dny hraje dechová hudba Lácaranka.  
Zvou stárci i pořadatelé. 

Hodové zábavě předchází stavění máje na parketu u kostela 
v pátek 6. 8. 2010 v 19.00 hodin. Prosíme rodiče stárků,  
ale i ostatní občany o pomoc. 



Základní škola Velké Němčice ve školním roce 2009-2010 

Žáci si v letních měsících užívají zasloužených prázdnin a zbývá už jenom zhodnotit to, co se událo v deseti mě-
sících minulého školního roku. Určitě to nebyl jednoduchý školní rok! Pro žáky, jejich rodiče, učitele a všechny dal-
ší, kteří se s problematikou školství mohli jakýmkoliv způsobem setkat. 

V naší škole ukončilo rok 268 žáků. Většina z nich bydlí ve Velkých Němčicích (172). Další dojíždějí denně 
z Nosislavi, Uherčic, Židlochovic, Nikolčic, Blučiny a dalších míst regionu. Většina neměla se školními pravidly 
problémy. 130 žáků našlo na svých vysvědčeních za druhé pololetí hodnocení „ prospěl s vyznamenáním“ a dalších 
131 „prospěl“. Podobně to bylo i s hodnocením chování. 22 žáků si domů odneslo pochvalu ředitele školy a 53 po-
chvalu svého třídního učitele. Časté zapomínání, pozdní příchody do vyučování, neomluvené hodiny, nevhodné 
chování nebo neplnění školních povinností byly nejčastějším důvodem pro udělení 4 snížených známek z chování  
a 29 důtek třídního učitele nebo ředitele školy. 

Škola se snažila pokračovat ve všech aktivitách, které se osvědčily v minulých letech. I v uplynulém školním 
roce organizovala tradiční projektové dny, do kterých se zapojovali všichni její žáci a učitelé. Tradicí se staly vý-
jezdy do škol v přírodě, které byly využívány k „učení“ toho, co se v rámci tradičního vyučování ve školních lavi-
cích prohlubovat a rozšiřovat dost dobře nedá. Jedná se například o formování vztahů v rámci třídního kolektivu, 
spolupráci v dětském kolektivu nebo komunikaci v různých věkových skupinách. První z těchto akcí je již několik 
let seznamovací pobyt pro žáky 6. tříd v Prudké, kam zajíždějí na jeden den i jejich rodiče. Místem dalších pobytů 
byla například Cikháj nebo Nekoř. Připočteme-li k těmto místům ještě Ludvíkov, kde se konal lyžařský kurz sedmá-
ků, a místa školních výletů (Pustá Rybná, Zlín, Bítov), dá se říct, že většina žáků školy mohla využívat široké nabíd-
ky vyučování, které se uskutečňovalo mimo školních lavic. 

Pravidelné místo v činnosti školy mají tzv. školní rituály. Jedná se většinou o slavnostní akce, které jsou příleži-
tostí pozvat do školního prostředí rodiče, prarodiče i bývalé žáky. Patří k nim Vánoční zpívání, Den otevřených dve-
ří, Pasování prvňáčků nebo Slavnostní předání vysvědčení žákům 9. tříd. Ta poslední akce se konala 29. 6. 2010 
v místním kině, a protože z devátých tříd odcházelo 52 žáků, což je opravdu velký počet, byla všechna sedadla bez-
nadějně „vyprodána“. 

Na vypočítání úspěchů by bylo potřeba hodně místa. Výjimečný byl pro žáky školy závěr měsíce června, kdy 
byli zástupci ekoparlamentu pozváni do Valdštejnského paláce v Praze, kde z rukou poslanců Senátu a pracovníků 
MŠMT převzali osvědčení o znovuzískání evropského titulu Ekoškola. V rámci celé ČR získalo tento titul v roce 
2010 celkem 31 škol. 

Mezi velké úspěchy roku patří 2. místo družstva 9. A třídy v oblastním kole soutěže Rubikon, která se zabývala 
problematikou zákonů a jejich dodržování. Vítězkou regionálního kola soutěže Bible a my se v únoru 2010 ve 
Strážnici stala žákyně 9. třídy Petra Komosná. Úspěchem byl postup malých basketbalistů ze 6. a 7. třídy do kraj-
ského finále Nestlé Cupu, kde obsadili 6. místo. V okresním kole se dařilo i reprezentantům v šachu, kteří postoupili 
do krajského finále. 

Školní rok 2009-2010 byl věnován práci v projektu Rozvoj informační gramotnosti – informační centrum školy, 
na který škola obdržela dotaci ve výši 2,6 mil Kč. Projekt je podpořen z prostředků EU a státního rozpočtu ČR. Je 
součástí Operačního programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost. Po celý rok mohli žáci využívat ke své práci 
nové prostory informačního centra školy, které je postupně vybavováno technikou, literaturou a dostupnými infor-
mačními zdroji. V rámci tohoto programu absolvovali žáci 9. tříd výuku nového předmětu Tvorba prezentací. Po-
stupně vznikaly ročníkové a absolventské práce, které byly zakončeny veřejnými obhajobami.  

V posledním měsíci školního roku byl škole schválen další projekt „Partnerství škol“ v projektu Comenius, do 
kterého bude zapojeno 20 škol z různých států Evropské unie. Hodnota dotace se blíží částce 500 tis. Kč  
a díky ní bude možné navštívit některé ze škol Evropy. Pokud vše dobře dopadne, podívají se zástupci školy do 
Francie, Turecka, Německa, Litvy nebo Portugalska. Naše škola se zavázala uspořádat jedno setkání na území ČR,  
a tak se do Velkých Němčic zřejmě přijedou podívat zástupci partnerských škol z dalších států Evropy. 

Šancí pro další rozvoj školy jsou i finance, které může škola získat z dalšího projektu EU, který bude předložen 
v průběhu prázdnin. Na rozvoj přírodovědného vyučování by mohlo z prostředků Operačního programu Vzdělávání 
pro konkurenceschopnost přijít přibližně 1,2 mil Kč. 

Regionální školství, do kterého naše škola patří, je financováno podle počtu žáků. Ve školním roce 2008-2009 
odcházelo z devátých tříd 54 žáků, ve školním roce 2009-2010 52 žáků. Tyto vysoké počty žáků se delší dobu ne-
mohou opakovat. Je známo, že počet dětí školou povinných všeobecně ubývá, a to se bohužel projevilo i u nás. Sní-
žením počtu žáků a snížením počtu tříd, které nás čeká v příštím školním roce 2010-2011, muselo dojít i ke snížení 
počtu učitelských úvazků. A tak se bohužel musel zmenšit i počet pedagogických pracovníků. Se závěrem školního 
roku tak ukončili svoji práci ve škole dva učitelé. Podle prognóz na další roky by se měl počet žáků ve škole ustálit 
přibližně na 250. 

Následující školní rok bude ve znamení úprav školního vzdělávacího programu, podle kterého žáci pracují od 1. 
9. 2007. Žáci, kteří budou ve školním roce navštěvovat 9. ročník, budou prvními, kteří absolvují celý čtyřletý cyklus. 
Bude proto nutné udělat první větší revizi dokumentu, který pracovníci před několika lety sestavovali. Nebude to 



jednoduchá práce. Spousta věcí se osvědčila, něco bude nutné opravit, něco vypustit… Hlavním cílem těchto úprav 
bude vytvoření programu, který umožní, aby ze školy odcházeli vzdělaní a odpovědní absolventi, kteří se uplatní 
v dalším studiu a životě. 

Na závěr této „školní bilance“ je třeba připomenout materiální zázemí práce. V uplynulých letech se podařilo 
realizovat celou řadu rekonstrukcí a oprav, které opravňují ke konstatování, že prostředí školy je na velmi slušné 
úrovni. Zateplení budov, výměna oken, rekonstrukce sociálních zařízení, vybudování venkovní přírodní učebny – to 
je jen stručný výčet toho, co se podařilo v posledních letech. V jarních měsících roku 2010 se škola snažila „zkultur-
nit“ školní zahradu a upravit ji tak, aby mohla sloužit jako prostředek pro výuku přírodovědných předmětů. Z důvo-
du nepříznivému počasí se to nepodařilo, a tak tento cíl zůstává do příštího školního roku. Problémem pro příští roky 
bude zřejmě stav prostor školní družiny, která se nachází v bývalé mateřské škole. Rekonstrukce bude asi nezbytná. 
Psát o tom, že pro práci školy by byla nutná vlastní tělocvična, je možná zbytečné. Současný kulturní dům praská ve 
švech, a pokud by zde škola chtěla rozšířit nabídku mimoškolních aktivit, má smůlu. V odpoledních hodinách zde 
není ani hodina volná!!! Z hodiny povinné tělesné výchovy, která má 45 minut, se ztrácí skoro polovina přecháze-
ním, převlékáním a přezouváním…  

Školní rok 2009-2010 je minulostí! Jsme velmi rádi, že škola měla celou řadu partnerů, kteří pomáhali 
v naplňování cílů pedagogické práce. Jsme vděčni za jakoukoliv pomoc, které se nám dostalo. Velký dík si zaslouží 
například naši sponzoři, kteří umožnili vydání Almanachu k 100. výročí otevření budovy Národní školy. Mimocho-
dem – pokud ho ještě nemáte, zastavte se ve škole a můžete ho získat. Dík patří rodičům, kteří to se školní prací 
svých ratolestí myslí vážně a všem žákům, kteří jakkoliv pomohli sobě i škole ke „školním“ úspěchům. Poděkování 
si za práci v uplynulém školním roce zaslouží i všichni pedagogičtí pracovníci.  

 Miroslav Strouhal, ředitel školy 

Mateřská škola informuje 

Do nového školního roku nastoupí do ma-
teřské školy 56 dětí. Pro zajímavost malou sta-
tistiku – 33 chlapců a 23 dívek. Do první třídy 
základní školy odešlo 19 dětí. V letošním škol-
ním roce 2010/2011 bude 23 předškoláků, kteří 
se budou chystat na vstup do první třídy, 
z toho 12 chlapců a 11 dívek. Budou otevřeny 
dvě třídy, ve třídě Koťátek budou učit p. učitel-
ky Urbanová a Šedová, ve třídě Medvídků – 
předškoláků – p. učitelka Střelcová a p. ředitel-
ka Škrabalová. 

Pozvánka pro rodiče: 
Dne 30. 8. 2010 v 16.00 hod. se bude konat 

informační schůzka. 
Zveme všechny rodiče na její účast. 

Informace pro pacienty zubního  
oddělení 

Od 1. 7. 2010 je zubní oddělení ve Velkých 
Němčicích uzavřeno do doby příchodu nového 
ošetřujícího. Bolestivé pacienty ošetří kterýko-
liv ze zubních lékařů. Dokumentaci pacientů, 
kteří se přeregistrují k jinému ošetřujícímu 
lékaři, vydá na požádání lékaře zdravotní od-
bor KÚJK v Brně. 

 MUDr. Jiří Šavolt 

Společenská kronika 
Manželům Procházkovým, Pod Hospodou  579 
se narodil v měsíci  červenci  

syn     ADAM  

Blahopřejeme k narození chlapečka. 

.



Setkání rodu Klimus 

Před 200 lety přišel z Rakouska do Velkých Němčic první občan jménem Klimus. Ten založil rod Klimusů. 
Traduje se, že první z rodu Klimusů byli písaři, radní, později sedláci – vážení občané. Tuto skutečnost jsme si 
připomenuli 12.června 2010, kdy se do Velkých Němčic sjeli Klimusi z celého bývalého Československa. 
V celé ČR žije asi 70 občanů, mužského pohlaví, jménem Klimus. Všichni jsou potomci Klimusa, který přišel 
do Velkých Němčic před 200 lety. Celkem se nás sešlo 60 osob. Někteří se nemohli pro stáří nebo nemoc zú-
častnit, i když je pozvání velmi potěšilo. Byla zde zastoupena starší generace – paní Anička Klímová z Brati-
slavy a pan Václav Klimus,Vrchní č.p. 4 , V.N, který také měl tu čest pronést hlavní přípitek na uvítanou. Byla 
zde zastoupena i nejmladší generace Klimusů – Marek a Tomáš Klimusovi z V.Němčic,  Krištof  Klimus 
z Kostelce u Kyjova a vůbec nejmladší - dvouletý Matyášek Klimus ze Židlochovic. Klimusi, kteří pozvání při-
jali,byli z Prahy, Bratislavy……, ale nejvíc z Velkých Němčic. 

Celou akci organizoval Ing. Karel Klimus, který pátráním v různých archívech, sestavil rodokmen rodu  
a zjistil adresy všech účastníků. Sešli jsme se na parkovišti před kostelem, kde nás Ing. Karel Klimus přivítal, 
přesunuli jsme se do kostela, kde nás jáhen, pan Havlát, seznámil s historií kostela. Bylo to velmi zajímavé, 
protože většina přítomných již zde dlouho nežije a tím si oživila podobu kostela. 

Po této přednášce jsme se všichni sešli v Pohostinství U Kina, kde bylo objednáno pohoštění. O historii 
Velkých Němčic měla přednášku paní Ludmila Kleinová. Velké Němčice jsou v historických pramenech při-
pomínány již v roce 1228 a v roce 1549 byly povýšeny na městečko. Obec obdržela pečeť, která je složena ze 
dvou částí, a to z Moravské orlice a opatské berly. Tento znak používá obec v podstatě dodnes. Po přednášce  
o historii se většina přítomných zajímala o vystavený rodokmen, kde zjišťovala svoje předky. Odborný komen-
tář a vysvětlení k rodokmenu podával pan Ing. Klimus Karel. 

Všem přítomným patří poděkování za jejich účast.    Ludmila Kleinová, Brno  

 
Poděkování 

Dne 11. 6. 2010 se ve Velkých Němčicích konalo setkání rodiny Klimusů, které svolal Ing. Karel Klimus. 
Chtěli bychom touto cestou poděkovat všem, kteří toto setkání sponzorovali a také ženám, které se postaraly  
o „sladkou tečku“. Všichni jsme se výborně bavili a také si společně všechny generace zazpívali při harmonice. 
Ještě jednou děkujeme a těšíme se na další společné setkání, kde přivítáme další přírůstky do rodiny. 

 Za rodinu Klimusovu Karel, Anežka, Zuzana a Dana 

Errata 
V minulém čísle zpravodaje byl vytištěn článek Alois Růžička  - velitel Sboru dobrovolných hasičů, kde 

došlo k chybě. Tímto se omlouváme a níže uvádíme správný text: 
Pochází ze starobylé rodiny, jež sídlí ve Velkých Němčicích od nejstarších dob. Jeho otec, Martin Růžička, 

svým duchem, rozhledem a přičinlivostí předstihl své okolí o celá desetiletí. Také své oba syny – Antonína  
a Aloise, dobré hasiče, vychoval v tomto duchu. 

Právě Alois se narodil dne 27. března 1890 v čísle popisném 9. Rané mládí i dobu předvojenskou prožil 
v otcově domě. V roce 1912 byl odveden k vojsku a sloužil u c. k. těžké houfnicové divize čís. 3 v Plávě (Vi-
pach u Triestu). Již tenkráte byl národně uvědomělý, chápal situaci českého člověka v rakouské armádě, což mu 
bylo prospěšné. Svým důvtipem poznal, který důstojník je Čech a zdálo se mu, že i oni jemu rozuměli a proto si 
nemohl stěžovat na obvyklé příkoří, jež obyčejně na jihu monarchie prožívali vojíni z našich jihomoravských 
vesnic. Má ty nejlepší vzpomínky na aktivní vojnu obzvláště na krásnou a pohostinnou, bratrskou Plávu. 
�--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------      Zde odstřihněte 

ANKETA 
Firma Noel, s.r.o. Hodonín byla v letošním roce nucena vypnout vysílání neplaceného sportovního kanálu - původně 
DSF. 
Nyní Vám předkládáme nabídku nových čtyř programů, ze kterých si můžete vybrat jeden náhradní – neplacený program. 
1. KI.KA dětský německy mluvící 
2. ZDF všeobecný německy mluvící 
3. Vox seriály, filmy německy mluvící 
4. ARD-Das Erste všeobecný německy mluvící 
Žádáme účastníky kabelové televize, aby jeden vybraný program zakroužkovali a anketu vrátili do konce měsíce 
srpna na úřad městyse. 
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